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Pulskorvisserij  -  Europese controle

Pulskor is een vistechniek waarmee platvis door kleine stroomstootjes via strengen van 
elektroden de netten van vissersboten in gejaagd worden. De voordelen zijn minder 
bijvangst, minder energieverbruik en minder bodemberoering. Nadeel is dat een aantal 
vissoorten (kabeljauw o.m.) door die stroomstoten beschadigd worden en dat de 
techniek enorm efficiënt is: tot 30 procent méér dan de gewone boomkor. Die dodelijke 
efficiëntie zorgt ervoor dat de Belgische Noordzee omzeggens leeg gevist werd door de 
verhoogde druk van Nederlandse schepen. Deze techniek van vissen is dan ook niet 
toegestaan door Europa, maar op wetenschappelijke gronden zijn hier echter 
uitzonderingen mogelijk.

Lidstaat en buurland Nederland heeft dan ook fel gebruikgemaakt van deze 
uitzonderingsmogelijkheden om hun vloot, waarvan reeds een 80-tal schepen zijn 
uitgerust met deze vistechniek, te laten vissen onder de pulskormethode.
De Belgische visserijsector is zwaar gekant tegen deze vismethode en stelt zich vragen 
bij de enorme Nederlandse vloot die deze manier van vissen hanteert.

1. De pulskormethode is een verboden vistechniek. Lange tijd werd er echter een 
uitzondering toegestaan in de Noordzee voor wetenschappelijk onderzoek. De 
controle van dit onderzoek is in handen van Europa vermits Europa de uitzondering 
heeft toegestaan. 

Hoeveel controles zijn er de afgelopen vijf jaar gebeurd in de Noordzee op pulskor? 
Welke eenheid voert deze controles uit? Wordt elk schip met de pulskortechniek 
gecontroleerd? Waarom wel of waarom niet?

2. De controles moeten uiteraard het wetenschappelijk gehalte van de gebruikte 
methode gadeslaan. 

Wat zijn de resultaten van deze controles? Kunnen er linken gelegd worden met het 
visbestand in de Noordzee? Wordt er in deze resultaten enig verband gelegd met het 
aantal schepen dat is uitgerust met de pulskortechniek? Zijn er reeds resultaten 
gemeten wat betreft het effect van pulskor op de aanwezige biodiversiteit in de 
bodem?
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1. De pulskormethode is een niet toegelaten methode waarvoor tijdelijke uitzonderingen 
werden toegelaten. Voornamelijk Nederlandse vaartuigen maar ook een beperkt aantal 
zogenaamde vlagkotters uit Duitsland en het Verenigd Koninkrijk maken gebruik van 
deze methode. In België werden voor wetenschappelijk onderzoek twee vaartuigen 
uitgerust met de garnaalpuls.
De technische karakteristieken van de pulskormodules werden vastgelegd in artikel 31 
bis van Raadsverordening (EG) nr. 850/98. Hierin is onder meer bepaald dat de 
installaties uitgerust moeten zijn met een computergestuurd systeem waarin de 
maximale stroom per boom en het werkelijk voltage tussen de elektroden worden 
geregistreerd over de laatste 100 reizen.
De autoriteiten van de vlag moeten toezicht houden op die systemen. De twee 
Belgische pulskorvaartuigen, inclusief de technische specificaties, worden regelmatig 
door het Instituut voor Landbouw-, Visserij- en Voedingsonderzoek (ILVO) opgevolgd, 
aangezien ze deel uitmaken van een wetenschappelijk project.

2 Niet de controles maar wel onderzoek en datacollectie leveren gegevens over de 
visbestanden. Volgens de International Council for the Exploration of the Sea (ICES) 
is de toestand van het tongbestand in de Noordzee goed. Het bestand wordt als het 
ware duurzaam bevist. Betrokken actoren van het werkveld vermoeden een 
genuanceerder beeld. 
De klassieke bestandsraming is niet ontworpen om lokale situaties te beoordelen en 
ook de datacollectie is daar niet op gericht. Bovendien moeten data van verschillende 
bronnen worden gecombineerd.
Op 1 september 2018 is het project ‘Puls Vlaamse Kust – deel 1’ van start gegaan. Dat 
project wordt uitgevoerd door het ILVO en wordt gefinancierd door het Europees Fonds 
voor Maritieme Zaken en Visserij en de Vlaamse overheid. De doelstelling is: ‘Wat is 
het effect van (vermeende verhoogde visintensiteit door) pulsvisserij op de 
verspreiding en de toestand van commerciële vissoorten en garnaal in de zuidelijke 
Noordzee ?’.
Het project voert die aparte aanpak voor een lokale bestandsraming uit. Het onderzoek 
gebeurt met grote betrokkenheid van de actoren. Commerciële en recreatieve vissers, 
NGO’s maken deel uit van de stuurgroep. De resultaten worden verwacht midden 
2019. Er is dus nog geen antwoord beschikbaar op de vraag “kunnen er linken gelegd 
worden met het visbestand in de Noordzee?”. 

Wat het effect van de pulskor op de biodiversiteit in de bodem betreft, is er vrij 
uitgebreid onderzoek uitgevoerd, o.a. in het pan-Europese onderzoeksproject Benthis. 
Hierbij werd een aantal visvakken in een experiment opgenomen waarvan telkens 1 
vak werd bevist met de klassieke boomkor, 1 vak met de pulskor en 1 vak onbevist 
als controle. In geen enkel van die experimenten werd een verhoogde sterfte 
vastgesteld ten gevolge van de pulskor. Deze experimenten waren kortetermijn testen 
die maximaal een week duurden.


